
Po dolgem odmoru se je dne 24. m. m. otvoril 
zopet državni zbor. Vlada je predložila proračun za 
leto 1911. Izdatki so proračunjeni na 2780 milijonov 
kron. Nas zanima najbolj poljedeljsko ministrstvo. 
Izdatki tega ministrstva so proračunjeni na 58 milj., in 
ako primerjamo to svoto z izdatki drugih ministrstev, 
vidimo, da je to najslabše od vlade obdarjeno mini
strstvo. Celo mlado ministrstvo za javna dela dobiva 
že 100 milijonov. 

Važnejše postavke v proračunu za poljedelsko 
ministrstvo so takele: Za poljedelski in gozdarski po
uk 1,536.000 K; naravnostno pospeševanje poljedel
stva in gozdarstva 6,102.100 K; za statistiko in stro
kovne informacije 170.000 K; za prenavljanje vino
gradov 400.000 K: za melioracije 4,400.000 K; done
sek za melioracijski fond 8,000.000 K; donesek, drža
ve za povzdigo živinoreje in vnovčevanje živine 6 mi
lijonov K; za izvrševanje agrarnih postav 534.000 K. 
V krogih kmečkih poslancev vlada splošna nevolja 
zaradi tako mačehovske skrbi za poljedelstvo v Av
striji. 

Ker pa v kratkem času do novega leta ni mo
goče, da bi se rešil cel proračun, se bo dovolil naj
prej le začasni proračun za prvo polovico prihodnje
ga leta. Seveda tudi začasni proračun še ni zago
tovljen, kajti predlog mora skozi proračunski odsek, 
a tam se bo nadaljevala slovenska obstrukcija. Vlada 
si je v svesti te velike nevarnosti, in zato se je zače
la pogajati s Slovenci. Pogajanja so dosedaj tajna. 

* * * 
Ko je finančni minister vložil s posebnim govo

rom začasni proračun in stalni proračun, se je za
čela razprava o preskrbi cenili stanovanj za delav
ske stanove. Toda več kakor o stanovanjih, se je go
vorilo o draginji. V soboto, dne 26. m. m. se je spre
jel predlog za preskrbo cenih stanovanj. Novi zakon 
ima tale namen: 

Dobrih in zdravih stanovanj tudi na deželi ze
lo pogrešamo. Kmet, ki nima, svojih ljudi, oziroma 
stanovanja za delavce, jih večinoma za drago plačilo 
več dobiti ne more. 

Zelo velika krivica se godi posestnikom na de
želi, da zahtevajo davčne oblasti hišnonajemni davek 
tudi od delavskih hiš. Ce je viničarska hiša prosta 
hišnonajemninskega davka, zakaj se zahteva potem 

Državni zbor. Iiišnonajemninski davek od stanovanja poljskega de
lavca, Dandanes bi lahko še mnogo ljudi živelo, in 
marsikatera obitelj bi si rada zidala stanovanje n a 
deželi, pa zaradi velike draginje delavcev in stavbe
nega gradiva ne more. Da se temu odpomore, se je 
sprejela v zbornici postava za preskrbo cenih stano
vanj, in upanje je, da ji tudi gosposka zbornica 
pritrdi. Glavni obseg te postave je: Za zidanje in 
zboljšanje stanovanj v nižjih krogih se bodo ustano
vili skladi za preskrbo cenih stanovanj, in država bo 
prispevala: od leta 1910 do leta 1920 po 6 milijonov 
na leto v ta namen. 

Sklad za preskrbo cenih stanovanj je določen: 
Za samostalne korporacije, kakor okraji, občine, jav
ne samouprave, zavode, stavbene in dobrodelne za
druge itd. Iz tega sklada se bodo dajala posojila za 
nakup potrebnih prostorov, za stavbo novih delavskih! 
hiš, ter se bodo tudi že na obstoječih hišah odplače
vala. Kot delavska stanovanja, veljajo tista, katerih 
sobe s kuhinjo vred ne presegajo 80 kvadratnih met
rov. V celi postavi bode vlada, Še izdelala podrobni 
načrt o izpeljevanju te postave, kar bodemo svoječas
no poročali. Slovenski posianci bodo skrbeli, da bo
do v komisiji, ki bo razdeljevala omenjeni denar, tu
di Slovenci zastopani. 

* 
V torek, dne 29. m. m. se je začela razprava o 

nekaterih predlogih draginjskega odseka, kako bi se 
preprečila draginja. Sovražniki kmeta zahtevajo, da 
se odpro meje za tujo živino in se dovoli uvoz tujega, 
posebno argentinskega mesa. Stališče Slovenskega 
kluba, ki je proti vsakemu oškodovanju kmečkega sta
nu, bo zastopal poslanec RoŠkar. 

V teku zadnjih dni so štajerski slovenski po
slanci vložili tele predloge in vprašanja: 

D r . K o r o Š e c je stavil nujni predlog za pod
pore onim, ki so bili letos poškodovani po toči v. okra
jih Rogatec, Šmarje in Kozje. 

Dr. K a r i Ve r s t o v Š e k je vložil nujni pred
log za po toči poškodovane posestnike v občinah: Št. 
Vid, Razborje v slovenjegraškem okraju, Skale, To
polščica in Šoštanj (okolica) v šoštanjskem okraju. 

D r . V e r s t o v Š e k je stavil tudi interpelaci
jo na pravosodnega ministra dr. Hochenburgerja gle
de naravnost turških razmer pri sodiščih na Spod
njem Štajerskem. Interpelacija opisuje obširno ne
znosno stanje, pod katerim ječi slovensko ljudstvo ra



di neraškutarskega sodnijskega osobja. Zlasti se po
ziva pravosodno ministrstvo, da ukrene potrebno, da 
se slovenske izpOvedbe vedno protokolirajo slovenski. 

Posl. R o š k a r je vložil nujni predlog, s ka
terim zahteva od c. kr. vlade hitre in zadostne pomo
či za vse, v mariborskem in ljutomerskem okraju v
sled raznih ujm pomanjkanje trpeče ljudstvo. 

Poslanec P i Š e k je dne 26. novembra interpeli
ral ministra zunanjih zadev zaradi nemških napisov 
na okrajnih cestah v konjiškem okraju. Zahteval je, 
ker je celi okraj popolnoma slovenski, da se napra
vijo kažipoti slovenski. Nemški okrajni zastop s sa
monemškimi napisi (kažipoti) izziva Slovence. 

Dne 27. novembra je stavil poslanec P i š e k 
nujni predlog za po teči hudo poškodovane občine v 
konjiškem in slovenjebistriškem slovenskem okraju. 

« « 
* 

Slovenski klub je sedaj močen in Šteje 22 čla
nov. V klub sta stopila novoizvoljena slovenska po
slanca dr. Verstovšek in Jarc < ter hrvatski poslanci 
dr, Dulibič, Ivaniševič, Prodan, Peric, ki so bili do
sedaj v Plojevem klubu. Plojev klub Šteje samo 13 
članov, in še ti so med seboj needini. 


